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pod semaforem

PKP Intercity – za brudne 
szyby czołowe na lokomoty-
wach (patrz. str. 8) 

Polkomtel – za nową, 
atrakcyjną ofertę dla człon-
ków ZZM (patrz. str. 4)

2 wydarzenia 

Zwołał je sekretarz stanu w Mini-
sterstwie Infrastruktury Andrzej Bittel. 
Odbywały się w charakterze konsultacji 
publicznych i miały charakter cykliczny. 
Z ramienia ZZM uczestniczył w nich pre-
zydent Leszek Miętek.

Pierwsze spotkanie odbyło się 31 
maja. Omawiano na nim poszczególne 
zagadnienia projektu ustawy związane 
z zasadami prowadzenia ewidencji oraz 
zakresu gromadzonych w niej danych, 
kwestii nadzoru i kontroli w zakresie prze-
strzegania czasu pracy maszynistów, 
a także przepisów karnych oraz admini-
stracyjnych kar pieniężnych.

Drugie – 7 czerwca – poświęcone 
było elementom składowym czasu pra-
cy maszynisty oraz kwestiom tzw. stacji 
macierzystych. Trzecie – 14 czerwca – 
wzbudzającemu kontrowersje zapisowi 
dotyczącemu podziału na czas pracy ma-
szynistów zatrudnionych na podstawie 
stosunku pracy oraz na innej podstawie, 
czy też zasadom jego sumowania.

Uczestnicy spotkania mieli sposob-
ność wyrażenia swojego punktu widze-

nia i stanowiska 
na powyższe tematy. 
Pozostaje mieć na-
dzieję, że efektem 
konsultacji będzie 
finalny projekt usta-
wy, który następ-
nie przejdzie całą 
drogę legislacyjną. 
Na ustawę czekają 
nie tylko ci, których 
bezpośrednio ona 
dotyczy. Jest ona 
także w interesie przygniatającej części 
środowiska kolejarskiego. Np. przewoź-
ników z Grupy PKP, którzy chcą unormo-
wania regulacji na całej sieci kolejowej. 

Proces ten napotyka na rafy, co 
było do przewidzenia, bo jak wiadomo: 
„w mętnej wodzie ryby biorą”. Niektóre 
zapisy wzbudzają np. gwałtowny sprze-
ciw środowisk reprezentujących mniej-
szych przewoźników. Związane są np. 
z określeniem stacji macierzystej i zali-
czaniem do czasu pracy dojazdów z miej-
sca zamieszkania do pociągu. W tym 

zakresie prezydent ZZM zaproponował 
kompromisowe rozwiązanie. Polegające 
na dopuszczeniu jako elementu czasu 
pracy maszynisty wyłącznie czasu dojaz-
du do pociągu, jednakże z zachowaniem 
prawa do wynagrodzenia za ten czas, 
a także zapewnieniem przez pracodaw-
cę transportu dla maszynisty z miejsca 
zamieszkania do pociągu i z powrotem. 
Z zastrzeżeniem, że czas dojazdu nie 
może przekraczać 4 godzin w zmianie 
roboczej.  n

(L)

Ustawa znowu na tapecie
Prace nad projektem ustawy o czasie pracy maszynisty zostały wznowione. W ciągu dwóch 

tygodni w formule wideokonferencji odbyły się trzy spotkania na szczeblu ministerialnym.
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Zgłoszenie związane jest z ogólnokra-
jowymi działaniami kierownictwa spółki 
odnoszącymi się do poszczególnych 
zakładów. Maszynistowskie organiza-
cje zawiadamiają w nim organ kontrolny 
o ujawnionych przypadkach naruszania 
przepisów. Dotyczą powierzania pra-
cownikom dodatkowego rodzaju pracy 

(nieobjętego treścią umowy o pracę) bez 
podwyższenia wynagrodzenia stosow-
nie do dodatkowych obowiązków wykra-
czających poza przewidziane w umowie 
o pracę albo dokonania wypowiedzenia 
zmieniającego warunki zatrudnienia. 

W zawiadomieniu ZZM i Federacja 
ZZMK przywołują i rzucają szersze świat-

ło na wydane 31 marca przez centralę 
PKP Cargo „Wytyczne w zakresie moż-
liwości zwiększenia budżetu za realizację 
czynności dodatkowych, o których mowa 
w Zakładowych Regulaminach Premio-
wania”. Zdaniem obu organizacji, doszło 
wówczas do zignorowania zapisów ustawy 
o związkach zawodowych odnoszących 

się do ustalenia regulaminów nagród 
i premiowania oraz zakamuflowanej 
zmiany zakładowych regulaminów pre-
miowania. Między innymi w zakresie 
określenia stanowisk pracy, na których 
będzie przysługiwała premia za reali-
zację czynności dodatkowych z wyko-
rzystaniem więcej niż jednego posia-
danego uprawnienia zawodowego oraz 
jej wysokości. Tym samym w ocenie 
zawiadamiających „Wytyczne…” na-
leży uznać za nieważne.

Strona związkowa przywołuje 
również jednolite orzecznictwo Sądu 
Najwyższego w zakresie powierzania 
pracownikowi dodatkowego rodza-
ju pracy. Wymaga to albo podwyż-
szenia wynagrodzenia stosownie do 
rozmiaru dodatkowych obowiązków 
wykraczających poza te przewidzia-
ne w umowie, albo wypowiedzenia 
zmieniającego warunki zatrudnienia 
– w przypadku powierzenia dodatko-
wych obowiązków bez odpowiedniego 
podwyższenia wynagrodzenia. 

Stoi na stanowisku, że roli takiego 
wynagrodzenia nie spełnia premia ma-
jąca charakter uznaniowy. A w kontek-
ście sprzeczności z zasadą równego 
traktowania w zatrudnieniu zapisa-
ną w Kodeksie Pracy podnosi także 
problem innych – niewymienionych 
w „Wytycznych” – stanowisk pracy, 
na których zatrudnieni są pracowni-
cy wielozawodowi. n

(L) 

Zawiadomienie do PIP
Miarka się przebrała. ZZM wraz z Federacją Związków Zawodowych Maszynistów 

Kolejowych złożyły 25 maja oficjalne, wspólne zawiadomienie do Państwowej 
Inspekcji Pracy ws. naruszania prawa pracy w zakładach spółki PKP Cargo.



Mowa o dialogu ws. poprawy bezpie-
czeństwa na przejazdach kolejowo-dro-
gowych, który ZZM wszczął jesienią 2020 
roku w spółkach Polregio, PKP Intercity 
i PKP Cargo. Wynegocjowane z pracodaw-
cami ustalenia obejmują szeroką paletę na-
stępstw wypadków kolejowych na służbie.

Z dziennikarskiego obowiązku odnotuj-
my, że do postulatów ZZM pierwsza przy-
chyliła się spółka Polregio. Na mocy gru-
dniowego porozumienia ZZM z zarządem 
przewoźnika regulacje obowiązują od 2021 
roku. Spółka chce je wprowadzić do Zakła-
dowego Układu Zbiorowego Pracy. Podpi-
sany przez wszystkie związki zawodowe, co 
jest wymogiem formalnym, protokół dodat-
kowy trafił do inspekcji pracy do rejestracji. 

W PKP Intercity taki protokół został już 
zarejestrowany. Oznacza to, że korzystne 
dla pracowników przepisy weszły w życie 
z dniem 1 czerwca br.

W PKP Cargo podpisany protokół 
także trafił do inspekcji pracy. Jeśli jego 
rejestracja się nie przeciągnie, regulacje 
mogą wejść w życie od 1 lipca. 

W każdym z tych podmiotów dotyczą 
one obligatoryjnych podmian np. maszy-

nistów po wypadkach „z człowiekiem” 
z zachowaniem prawa do wynagrodzenia 
za dalszą część zmiany roboczej. A w kon-
sekwencji: gwarancji kilkudniowego zwol-
nienia ze świadczenia pracy z zachowa-
niem prawa do wynagrodzenia obliczonego 
jak za urlop wypoczynkowy, a dla zainte-
resowanych – pomocy psychologicznej 
zorganizowanej przez pracodawcę.

Inne przypominają polisy ubezpiecze-
niowe. Zobowiązują pracodawcę do po-
krywania kosztów leczenia i rehabilitacji 
pracowników, którzy ulegli wypadkowi 
kolejowemu w trakcie wykonywania obo-
wiązków służbowych (wypadek przy pra-
cy). A w najgorszym wariancie, nie dającym 
się niestety w naszym zawodzie wykluczyć 
– ustanowienia m.in. dodatkowej odpra-
wy pośmiertnej dla rodziny pracownika 
w przypadku jego zgonu w następstwie 
wypadku przy pracy. 

Odprawa taka ma stanowić równowar-
tość 10-krotności wynagrodzenia. War-
to dodać, że rozwiązanie nawiązuje do 
świadczenia stosowanego w latach mię-
dzywojennych. Z tą różnicą, że wdowom 
i dzieciom maszynistów-ofiar wypadków 

kolejowych nie pomagał wówczas pra-
codawca. Odprawę pośmiertną fundował 
wówczas przedwojenny ZZM.  n

(raz)

ZZM wywalczył,  
skorzystają wszyscy
Wszczęty przez ZZM 7 września ubiegłego roku dialog społeczny u największych 

przewoźników przyniósł okazały plon w postaci korzystnych regulacji dla wszystkich 
pracowników tych spółek. W PKP Intercity weszły w życie od 1 czerwca.

4 aktualności 

ZZM podpisał 20 maja nową umowę 
partnerską z Polkomtelem. Współpraca 
z wiodącym dostawcą usług teleko-
munikacyjnych, operatorem sieci Plus, 
trwa już 15 lat. 

Związek jako jeden z klientów klu-
czowych firmy korzysta z tzw. usługi kor-

poracyjnej. Umożliwia ona preferencyjne 
i sprofilowane warunki swoim użytkow-
nikom, jakich próżno uświadczyć indy-
widualnie w salonie. Skrojona pod nasze 
potrzeby oferta powinna zadowolić na-
wet najbardziej wymagających człon-
ków ZZM. Zawiera nowe, korzystniejsze 

taryfy (najtańsza bez limitu za raptem 
5 zł), wzrost transferów internetowych 
i nowoczesny sprzęt.

Szczegółowymi informacjami na te-
mat nowej oferty dysponują tzw. osoby 
prowadzące telefony w poszczególnych 
organizacjach. n

Nowa atrakcyjna oferta
Źródło: Maszynista nr 4–5 z 1938 roku



 

INTERNET 5G
 

Dotyczy wybranych wariantów ofert. Zasięg 5G dostępny w wybranych miastach w Polsce. Szczegóły  
na mapie zasięgu na plus.pl. Najlepszy Internet 5G w Polsce odnosi się do najwyższej technologicznej 
prędkości Internetu 5G (dzięki wykorzystaniu pasma 2600 MHz TDD) i największego zasięgu populacyjnego.

PLUS.PL

Internet 5G w Polsce

Najszybszy 
Największy 
 NAJLEPSZY 
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Nasz kolega pełnił już tę funkcję w mijającej właśnie kadencji rady Polregio. Jego kandydatura uzyskała nominację ciał statu-
towych ZZM na kolejną. Zapoczątkowało to procedurę zbierania podpisów pod listą poparcia, których trzeba zgromadzić tysiąc. 
Termin mija 28 czerwca.

Jeśli zarejestrowanych zostanie kilku kandydatów, przedstawiciela załogi w radzie nadzorczej wyłonią wybory. Odbędą się one 
w dniach 12–14 lipca (poniedziałek–środa). 

W radzie nadzorczej Przewozów Regionalnych zostało przewidziane tylko jedno miejsce dla przedstawiciela załogi. Prosimy 
o wzmożoną mobilizację i wsparcie naszego kandydata.  (raz)

Szanowne Koleżanki i Szanowni Koledzy

W ciągu ostatnich 3 lat miałem możliwość reprezento-
wać wszystkich Pracowników Spółki w Radzie Nadzorczej 
POLREGIO. Kończąca się kadencja zaowocowała wieloma 
pozytywnymi zdarzeniami, do których można zaliczyć od-
czuwalny wzrost wynagrodzeń czy walkę o zatwierdzenie 
i uznanie przez Komisję Europejską przyznanej pomocy 
publicznej, ostatecznie zwieńczoną sukcesem. Otwiera to 
nowe możliwości na miarę XXI wieku, jak np. zakup no-
woczesnego taboru oraz realizacja inwestycji na poziomie 
oczekiwanym przez wszystkich Pracowników. Zawarcie 
wieloletnich umów na świadczenie kolejowych przewozów 
pasażerskich w województwach, daje gwarancję zapew-
nienia miejsc pracy dla ponad sześciotysięcznej Załogi. 
Nasza Spółka jest obecnie największym przewoźnikiem 
na rynku kolejowym, dlatego z optymizmem oraz wielką 
nadzieją patrzy w przyszłość.

Dziś ponownie zwracam się do Was o wsparcie mo-
jej kandydatury i mandat zaufania na kolejną kadencję. 
Swoim działaniem udowodniłem, że potrafię skutecznie 
upomnieć się o Pracowników, ich miejsca oraz warunki 
pracy. Interweniowałem zawsze i wszędzie tam, gdy taka 
pomoc była potrzebna.

Ubiegając się o ponowny wybór deklaruję konty-
nuację dotychczasowej pracy na rzecz Pracowników 
oraz wsparcie wszelkich działań Związków Zawodowych 
zmierzających do poprawy warunków płacy i pracy.  
Proszę o poparcie i głos wszystkich Pracowników Spółki 
POLREGIO, bez względu na stanowisko pracy i przyna-
leżność związkową. 

Reprezentowanie Waszych interesów w Radzie Nad-
zorczej uważam za swój obowiązek.

Z poważaniem

Wybory do rady Polregio
Dobra, własna reprezentacja w ważnych instytucjach to priorytetowa sprawa dla każdej 

organizacji. W wyborach na przedstawiciela załogi w radzie nadzorczej spółki Polregio 
naszym kandydatem jest Jarosław Sromała. 

Dobry człowiek 
na trudne czasy

•  Na kolei od 1981 r. Od stycznia 2021 r. operator, 
wcześniej długoletni maszynista trakcji spalinowej 
i elektrycznej

•  Od początku pracy na kolei budował struktury ZZM, 
m.in. uczestnik słynnej głodówki na Dworcu 
Centralnym

•  Przewodniczący MNZZM w Toruniu

•  Pracował jako członek komisji rewizyjnych na różnych 
szczeblach – sekcyjnym i zakładowym

•  Skuteczny negocjator, z wieloletnim doświadczeniem 
w reprezentowaniu interesów Załogi

•  Przedstawiciel pracowników w Radzie Nadzorczej PR 
poprzedniej kadencji

JAROSŁAW SROMAŁA

KANDYDAT
NA PRZEDSTAWICIELA ZAŁOGI
W RADZIE NADZORCZEJ
POLREGIO SP. Z O.O.
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W piśmie do prezesa PKP Intercity 
Marka Chraniuka z 21 kwietnia stro-
na społeczna domagała się wdrożenia 
w spółce od 1 lipca br. podwyżek wy-
nagrodzeń w uposażeniu zasadniczym 
w wysokości średnio 500 złotych na jed-
nego zatrudnionego oraz analogicznej dla 
pracowników wynagradzanych według 
wskaźnika. Swoje wystąpienie uzasadniła 
brakiem systemowego wzrostu wyna-
grodzeń w spółce od września 2019 r., 
przy jednoczesnym wzroście wynagro-
dzenia w sektorze gospodarki i firmach 
konkurencyjnych w tym okresie, a także 
galopującą inflacją.

Podjęte rozmowy z pracodawcą nie 
przyniosły pożądanych efektów. Przed-
stawiciele PKP Intercity zaproponowali 
odroczenie sprawy do przełomu sierpnia 
i września, na co strona związkowa nie 
wyraziła zgody. 

Analogicznie dialog 
społeczny z pracodaw-
cą na tle płacowym trzy 
wiodące związki zawodo-
we wszczęły także w PKP 
Cargo, gdzie postulaty są 
podobne jak w PKP Inter-
city. Negocjacje u prze-
woźnika towarowego zo-

stały w maju odłożone do czasu publikacji 
„Skonsolidowanego raportu za pierwsze 
półrocze 2021 r.”. Strona związkowa przy-
stała na prolongatę z tego powodu, ale nie 
dalej jak do końca czerwca. n

(raz)

Postulaty płacowe
ZZM, Federacja ZZK i „Solidarność” wszczęły 8 czerwca dialog społeczny na tle płacowym 

w spółce PKP Intercity. Żądają wdrożenia systemowych podwyżek wynagrodzeń, których 
nie było od dwóch lat.
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KOLEJE ŚLĄSKIE. Decyzją rady nad-
zorczej samorządowego przewoźnika od 
14 czerwca obowiązki prezesa zarządu 
spółki pełni Patryk Świrski. Został powo-
łany na okres 3 miesięcy. Warto dodać, 
że jest przewodniczącym rady. 

Z opublikowanego biogramu wynika, że p.o. prezesa 
KŚ jest menadżerem z ponad 19-letnim doświadczeniem 
i współpracował z firmami z rynku HORECA oraz IT. Nad-
zorował 5 spółek zasiadając w ich radach nadzorczych. 
W latach 2019–2021 pełnił stanowisko prezesa zarządu 
Wojewódzkiego Przedsiębiorstwa Usług Turystycznych. 
Ukończył wyższe studia magisterskie na Uniwersytecie 
Śląskim w Katowicach.

Jak poinformowała spółka, pełniący funkcję prezesa od 
2019 roku Aleksander Drzewiecki pozostał w strukturach 
zarządu KŚ jako wiceprezes.

PERSONALIA Pamiętamy!
W drugą rocznicę śmierci delegacja OPZZ odwiedzi-

ła 24 maja miejsce pochówku wieloletniego przewodni-
czącego Jana Guza. Spoczął na cmentarzu parafialnym 
w Białej Podlaskiej.

Tematyka spotkania Rady 
Sektora Spółek Samorządo-
wych 11 czerwca oscylowała 
wokół wyborów do rady nad-
zorczej spółki Polregio. Wystar-
tuje w nich przedstawiciel ZZM, 
o czym szerzej piszemy na str. 6.

Na posiedzeniu Sektora 
PP 15 czerwca omawiano na-
tomiast plan wprowadzenia 
przez PKP Intercity narzędzia 
dyscyplinującego maszynistów 
– taryfikatora kar za przejecha-
nie S1, W4, czy W32. Rada Sektora wyraziła dezaprobatę wobec 
propozycji sankcjonowania kar przez związek zawodowy. Zebrani 
dopytywali się czy pracodawca przedstawił analogiczny katalog 
nagród za wzorową postawę. 

Poruszana była również kwestia czystości szyb czołowych w loko-
motywach. Temat wielokrotnie zgłaszany pracodawcy, który niestety 
nie doczekał się dobrej reakcji odpowiedzialnych za czyszczenie 
służb. Nadesłane zdjęcia obrazujące stan faktyczny, wpływający 
na bezpieczeństwo jazdy, zostaną przekazane pracodawcy. n

Z prac sektorów ZZM
W czerwcu swoje posiedzenia w trybie zdalnym miały Sektor Spółek Samorządowych oraz 

Sektor Przewozów Pasażerskich ZZM.
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Przedmiotem podpisanego listu intencyj-
nego jest realizacja opracowywanego przez 
PKP Intercity projektu „Wizualizacja pracy 
taboru”. Jego celem jest opracowanie i wdro-
żenie narzędzia informatycznego w chmurze 
publicznej służącego do tworzenia harmo-
nogramów technicznej obsługi floty oraz 
wizualizacji przyszłej dostępności taboru. 
Rozwiązanie ma zoptymalizować jego wy-
korzystanie oraz określić potrzeby w zakresie 
okresowych przeglądów technicznych od 
trzeciego do piątego poziomu utrzymania.

Opracowywane rozwiązanie infor-
matyczne pozwoli na precyzyjne zarzą-
dzanie okresami wyłączania pojazdów 

na cykliczne przeglądy techniczne. Dzięki 
temu zoptymalizowany zostanie proces 
wykorzystania taboru z uwzględnieniem 
aktualnych potrzeb, co będzie miało duże 
znaczenie np. podczas letniego okresu 
wzmożonego ruchu.

W ramach kontynuacji strategii taborowej 
„PKP Intercity – Kolej Dużych Inwestycji” 
do 2030 roku Spółka zainwestuje 19 mld zł  
w nowoczesny tabor. Plany obejmują inwe-
stycje w wagony, nowoczesne lokomoty-
wy, elektryczne zespoły trakcyjne, a także 
piętrowe składy wagonowe typu push-pull. 
Potężne inwestycje w nowoczesne pocią-
gi będą napędzać dalszy rozwój kolei jako 

najbardziej ekologicznego środka transportu 
zbiorowego, wpisującego się w założenia 
Europejskiego Zielonego Ładu. Rozwiązanie 
informatyczne pozwoli na sprawniejsze za-
rządzanie parkiem taborowym PKP Intercity, 
co w odniesieniu do realizowanych inwestycji 
jest bardzo ważne. n

PKP Intercity optymalizuje 
proces zarządzania taborem
PKP Intercity pracuje nad narzędziem informatycznym pomagającym w sprawnym zarządzaniu 

taborem. W tym celu przewoźnik podpisał list intencyjny z Operatorem Chmury Krajowej, 
najbardziej wyspecjalizowanym dostawcą rozwiązań chmury obliczeniowej na polskim rynku.

Fot. Marcin Km
ieciński, PAP
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Swego czasu pod projektem obywa-
telskim OPZZ ws. wprowadzenia emerytur 
stażowych podpisało się 700 tysięcy osób. 
Długo brakowało woli politycznej decyden-
tów by przekuć go na akt prawny. Wiosną 
temat odżywa za sprawą konsultacji pro-
wadzonych przez prezydenta RP Andrzeja 
Dudę z prezes ZUS Gertrudą Uścińską. 

Inicjatywę OPZZ umożliwiającą kobie-
tom i mężczyznom, którzy osiągnęli okres 
składkowy i nieskładkowy wynoszący od-
powiednio co najmniej 35/40 lat, przejście 
na emeryturę wcześniej niż przewiduje po-
wszechny wiek emerytalny głowa państwa 

po raz pierwszy obiecała wesprzeć 
na spotkaniu wyborczym w siedzi-
bie OPZZ w 2015 r. Przed I turą 
ubiegłorocznych wyborów prezy-
dent powtórzył obietnicę. Na po-
czątku maja na posiedzeniu Rady 
ds. Społecznych zapewnił, że prace 
zmierzają do finału, a powstający 
projekt nazwał „dziełem tej kadencji”. 

OPZZ przeprowadził szereg spotkań 
w Sejmie i w Senacie RP z parlamentarzy-
stami każdej partii politycznej. Spotkania 
z klubem PiS miały na celu próbę wpro-
wadzenia emerytur stażowych jako części 

Polskiego Nowego Ładu, w ramach Złotej 
Jesieni Życia – elementu odnoszącego 
się do rynku pracy. Niestety, w Krajowym 
Planie Odbudowy wysłanym do Brukseli 
nie zostały one ujęte.  n

(PS)

O prawo wyboru
OPZZ nie ustaje w walce o wprowadzenie emerytur stażowych, czyli umożliwienie 

pracownikom wyboru momentu przejścia na emeryturę, do czego przekonuje zarówno 
społeczeństwo, jak i elity rządzące.
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Kilkunastostroni-
cowa broszura zawiera 
wskazówki na temat 
standardów noszenia 
munduru kolejarza np. 
podczas świąt pań-
stwowych, branżowych, 
religijno-patriotycznych 
itp. W przejrzysty spo-
sób wymienia co jest 
poprawne, dozwolone, 
a co nie uchodzi, gdyż 
nie licuje z symbolizo-
wanymi przez umundu-
rowanie wartości takie 
jak etos, sumienność 
i duma z wykonywanej 
służby, odpowiedzial-
ność, czy honor.

Intencję i wykonanie 
warto docenić, bo wy-
dawnictwo wpisuje się 
w podnoszone od lat 
przez ZZM postulaty 
przywrócenia należne-
go etosu kolejarza i sza-
cunku dla munduru, 
pełniącego dziś funkcję 
reprezentacyjną. Zara-
zem niestety elitarnego, 
a nie powszechnego 
wśród etatowych kole-
jarzy. Mundurem mogą 
poszczycić się tylko wy-
brańcy, co akurat jest 
godne ubolewania. 
ZZM będzie zabiegał 
aby ten stan rzeczy 
zmienić.  n

(raz)

Kolejarski savoir-vivre
Zestaw wytycznych jak godnie się prezentować oraz na co szczególnie zwrócić uwagę 

zawiera wydany z inicjatywy Fundacji Grupy PKP „Poradnik noszenia munduru kolejarza”. 
Szkoda tylko, że szczęśliwi ich posiadacze to niestety nadal grupa niszowa.

Ogólne zasady noszenia munduru:
�pod marynarkę zawsze zakłada się białą koszulę z długim rękawem;
�krawat wiąże się podwójnym węzłem, który powinien ściśle przylegać 

do kołnierzyka koszuli;
�najszersza część krawata powinna sięgać górnej krawędzi sprzącz-

ki paska;
�kobiety do munduru noszą wyłącznie beżowe rajstopy;
�mężczyźni zakładają czarne skarpety sięgające do połowy łydki, tak 

by przy siadaniu całkowicie zasłaniały nogę;
�buty zarówno w przypadku kobiet jak i mężczyzn powinny być koloru 

czarnego z klasycznym lekko zaokrąglonym czubkiem, bez ozdób, 
wytłoczeń i dziurkowania;
�spódnica powinna sięgać do połowy kolan.
Zasady noszenia i układania czapki rogatywki:
Nakrycie głowy można zdjąć tylko w określonych sytuacjach:
�na zewnątrz podczas spotkania na wydzielonym terenie zamknię-

tym danego obiektu, np. w ogrodzie, na dziedzińcu wewnętrznym, 
na patio lub na tarasie;
�w obiektach sakralnych, trzymając czapkę w lewej ręce stroną  

wewnętrzną do siebie, orłem do przodu.
�W pozycji siedzącej należy trzymać czapkę na lewym udzie położoną 
stroną wewnętrzną do siebie. Orzeł znajdujący się na czapce powinien 
być zwrócony w stronę frontu tak, by daszek czapki opierał się o nogę 
przed kolanem. Prawa ręka pozostaje swobodna.

Dodatkowe elementy ubioru
dozwolone podczas noszenia
munduru galowego

�teczka lub aktówka – w kolorze czarnym lub granatowym, przeznaczona 
do przenoszenia dokumentów;
�torba lub walizka – w kolorze czarnym lub granatowym (bez nadruków, 

z wyjątkiem logotypów spółki kolejowej lub związków zawodowych), 
przeznaczona do przenoszenia rzeczy osobistych w czasie podróży;

�parasol – w kolorze czarnym lub granatowym, bez nadruków z wyjątkiem 
logotypu spółki kolejowej lub związków zawodowych (krój parasola po-
winien być klasyczny);
�identyfikator – noszony na taśmie w kolorze czarnym lub granatowym, 

wyjątkiem są taśmy zewnętrznych organizatorów doczepione do identy-
fikatorów, wtedy trzeba zwrócić uwagę, czy nadruki na nich nie naruszają 
powagi munduru;
�etui na telefon komórkowy – powinno być w kolorze czarnym lub gra-

natowym;
�zegarek – na pasku skórzanym w kolorze ciemnym lub na bransolecie 

w kolorze srebrnym lub złotym;
�obrączka;
�w przypadku kobiet dozwolona jest skromna biżuteria w postaci niedużych 

pierścionków, małych kolczyków lub klipsów;
�okulary przeciwsłoneczne w kolorze czarnym, granatowym, srebrnym, 

złotym lub okulary korekcyjne.
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Poczet sztandarowy

�Chorąży Pocztu Sztandarowego i asysta mają mundury galowe z szarfami 
w barwach narodowych.

�Szarfę zakłada się na ukos z prawego ramienia przez pierś, plecy i spina po lewej 
stronie poniżej, na wysokości pasa.
�Członkowie Pocztu Sztandarowego noszą białe rękawiczki.
�Chorąży, salutując, opuszcza sztandar trzymany w prawicy na wyciągnięcie 

ręki, zwracając uwagę, by drzewiec się nie przesunął. Asysta przyjmuje po-
stawę zasadniczą.
�Sztandar niesie się, opierając drzewiec na prawym ramieniu.
�Sztandar podczas uroczystości pogrzebowych powinien być wyposażony w kir.
�Poczet sztandarowy podczas mszy świętej zajmuje miejsce po prawej stro-

nie ołtarza.
�Poczet (poczty) wprowadza się przed zajęciem przez celebransa miejsca 

przy ołtarzu.
�Idąc na wyznaczone miejsce w prezbiterium kościoła, chorąży pochyla jeden 

raz sztandar przed ołtarzem, a asystujący mu dwaj kolejarze oddają honory 
ołtarzowi. Tak samo po zakończeniu liturgii mszy świętej.

�Po ustawieniu się w wyznaczonym miejscu obowiązuje przez cały czas trwania 
uroczystości postawa zasadnicza.

�Gdy jest więcej pocztów sztandarowych niż jeden, chorąży odpowiada za układ 
pocztów sztandarowych.

Dodatkowe elementy ubioru
niezgodne z regulaminem 
noszenia munduru galowego

�Kolejarz w mundurze musi pamiętać o zachowaniu powagi munduru poprzez 
odpowiedni strój oraz zachowanie.
Zabrania się noszenia:
zbędnych, „rzucających się w oczy” ozdób,
okularów w jaskrawych oprawkach,
siatek i reklamówek na zakupy,
intensywnego makijażu,
widocznego tatuażu,
widocznego piercingu,
jaskrawo pomalowanych paznokci,
odkrytych butów,
rajstop innego koloru niż beżowe.

Źródło: Poradnik noszenia munduru kolejarza
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Jan Orzechowski uczynił to 29 kwietnia. Spotkanie z koleją rozpoczął we wrześniu 
1977 r. Od 1.07.1980 do 1.01.1992 r. przeszedł szczeble kariery od stanowiska pomocnika 
maszynisty do starszego maszynisty trakcji spalinowej i elektrycznej. Wyszkolił również 
wielu wartościowych maszynistów. 

Aktywny członek ZZM od reaktywacji. Od grud-
nia 2017 r. wiceprzewodniczący Międzyzakłado-
wego Związku Maszynistów Kolejowych w Polsce 
działającego przy Śląskim Zakładzie PKP Cargo 
w Tarnowskich Górach.

Podziękowanie za długoletnią pracę złożył Za-
rząd MZZM, zwierzchnicy oraz koleżanki i koledzy ze 
Śląskiego Zakładu Spółki PKP Cargo w Tarnowskich 
Górach (TP)

Nie mówimy żegnaj
Kolejni nasi koledzy szczęśliwie dojechali do „stacji 

emerytura” po wieloletniej służbie.

Henryk Birkos przeszedł na zasłużoną emeryturę z dniem 26.02. po ponad 45 latach pracy. 
Rozpoczynał w PKP w 1975 roku – jako uczeń szkoły kolejowej. Od 1979 roku w drużynach trakcyjnych. Kolejno jako: pomocnik 

maszynisty spalinowych pojazdów trakcyjnych, maszynista spalinowych i elektrycznych pojazdów trakcyjnych. W czasie swojej 
długoletniej pracy wyszkolił wielu wartościowych maszynistów. 

Podziękowanie za długoletnią pracę złożyli zwierzchnicy oraz koleżanki i koledzy z Sekcji PKP Intercity w Białymstoku. (JS)
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Nocny pożar domu w Parszowie, który miał miejsce 6 maja 
2021 r. to jedynie dopełnienie szeregu nieszczęść poprzedzają-
cych tę tragedię. Właścicielami części spalonego budynku jest 
małżeństwo emerytów. 

Zdzisław Sidelnikow był dyspozytorem PKP Cargo sekcja 
Skarżysko-Kamienna, wieloletnim członkiem zarządu Związku 
Zawodowego Maszynistów w Skarżysku-Kamiennej. Dwa tygodnie przed pożarem żona Zdzisława poddała się poważnej operacji 
onkologicznej, po której wymagane jest dalsze leczenie. Tuż przed samą operacją Zdzisław doznał udaru i obecnie nadal przebywa 
w szpitalu. Jest leczony na oddziale neurologicznym, gdzie zaraził się koronawirusem. Wkrótce czeka go długa i kosztowna rehabilitacja. 

Obecnie spalony budynek nie nadaje się do zamieszkania. Przede wszystkim należy wymienić cały dach, ale istnieje też potrze-
ba związana z innymi pilnymi kosztownymi pracami budowlanymi. Wszystkie zebrane na stronie https://zrzutka.pl/ydcyvw środki 
zostaną przekazane na tę odbudowę i leczenie poszkodowanych. 

Za wszelkie wsparcie dziękuję

Zarząd Związku Zawodowego Maszynistów w Skarżysku-Kamiennej

Pomagamy
Na portalu Zrzutka.pl zbierane są 

pieniądze dla chorego małżeństwa, które 
ucierpiało w pożarze.
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Faktem jest, że Polacy podchodzą do psychologii z pewną 
rezerwą. Często na pomoc decydują się dopiero wówczas, gdy 
kryzys nabiera takich rozmiarów, że kompletnie sobie z nim 
nie radzą lub gdy wszystkie inne strategie zawiodły. Dlatego 
postaram się obalić kilka mitów o psychologach i terapeutach.

Od wielu lat pokutuje mit, że psychologia nie jest nauką 
konkretną, więc pomoc będzie długotrwała i mało skutecz-
na. W dyskursie naukowym psychologia zaistniała w ubiegłym 
wieku za sprawą statystyki i badań analitycznych. Pozwoliło to 
ujednolicić wyniki oraz wprowadzić powtarzalność i mierzalność 
na poziomie naukowych dowodów, a nie jedynie przypuszczeń 
jednostkowych. Do tego momentu psychologia była kojarzona 
z Zygmuntem Freudem i psychoanalizą opartą o studium po-
szczególnych przypadków, które trudno było odnieść do całej 
społeczności. 

Choć od filozoficznych rozważań Freuda na temat meandrów 
ludzkiej psychiki minęły dziesiątki lat, to psychoterapia nadal 
bywa kojarzona z jego dokonaniami. Tymczasem psychologia, 
jak każda nauka, systematyzuje i weryfikuje wiedzę w spo-
sób ciągły. W wielu przypadkach tworząc konkretne procedury 
mające na celu usystematyzowanie działań terapeutycznych 

i zwiększenie ich skuteczności. Przykładem może być tzw. pro-
tokół przedłużonej ekspozycji prof. Edny Foa, metoda pomocy 
osobom po przebytej traumie, wykorzystywana w terapii Zespołu 
stresu pourazowego (ang. PTSD). 

Kolejnym mitem jest stwierdzenie, że do psychologa chodzą 
tylko osoby z problemami psychicznymi lub ludzie słabi. Co 
zarazem błędnie sugeruje, że codzienne i zwyczajne problemy 
są „za małe” by korzystać z tej formy pomocy. Gabinet psy-
chologiczny ma jednak bardzo szeroki wachlarz usług. Oprócz 
diagnozy zaburzeń psychicznych i wsparcia w leczeniu far-
makologicznym chorób psychicznych, terapeuci psycholodzy 
pomagają w pełnym spektrum problemów życia codziennego. 

Wizyta nie oznacza zatem okazania słabości, ani nie jest 
przyznaniem się do tego, że sobie nie radzimy z problemem. 
Przeciwnie, z mojej perspektywy pójście do psychologa jest prze-
jawem odwagi. Śmiałości towarzyszącej osobom przestającym 
się chować i stawiającym czoła problemom, które wymagają 
wsparcia przez osoby zdystansowane do zagadnienia.  n

Jakub Niklas
Powypadkowe Wsparcie Psychologiczne

jakub.niklas@ipron.pl

Fakty i mity o moim zawodzie

Choć psychologia i terapia w Polsce rozwija się bardzo dobrze, a od czasów pandemii gabinety 
pękają w szwach, popularność tej formy pomocy jest u nas znacznie niższa niż w krajach 

zachodnioeuropejskich. W dużej mierze powodem jest niewiedza i stereotypy jakie narosły wokół 
zawodu oraz mity powielane przez media i filmy. Warto się z nimi rozprawić.

14 zdrowie 

Wcześniej przedstawiciel ZZM podpisał się pod analogicznym 
wnioskiem zawarcia protokołu do ZUZP w PKP Cargo. Propono-
wany przez związki zawodowe zapis odnosi się do dobrowolnych 
szczepień pracownika podczas stanu epidemii lub zagrożenia 
epidemicznego w kontekście roku kalendarzowego. Pozwoliłoby 
to skorzystać z uprawnionego dnia wolnego nie tylko w dniu 
iniekcji, ale także później, jeśli wystąpi niepożądana reakcja 
organizmu.  n

Fot. https://pl.freepik.com/

Wolne na szczepienie – cd.

ZZM wsparł inicjatywę zawarcia protokołu dodatkowego do zakładowego układu 
zbiorowego pracy w Polregio, dotyczącego udzielenia pracownikom poddającym 

się dobrowolnym szczepieniom dnia wolnego od pracy. Oczywiście z zachowaniem prawa  
do wynagrodzenia obliczonego jak za urlop wypoczynkowy.
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W historycznych barwach
PKP Intercity przywraca dawny wygląd kolejnym lokomotywom. Stacjonujące na co dzień 

w Gdyni pojazdy serii EP07 w najbliższych tygodniach wyjadą ponownie na tory.

Dwie lokomotywy serii EP07 o numerach 174 i 376 
przechodzą obecnie w Gdyni naprawy na czwartym 
poziomie utrzymania, które wykonuje się po przejechaniu 
przez pojazdy 600 tysięcy kilometrów lub po upływie 
sześciu lat. Przy tej okazji lokomotywy są odmalowy-
wane na wzór czasów ich użytkowania w Polskich Ko-
lejach Państwowych.

Lokomotywa EP07-174 pracuje na kolei już blisko 
pół wieku, została wyprodukowana w 1971 roku przez 
Pafawag Wrocław. W 2008 roku trafiła do PKP Intercity, 
stacjonując początkowo w Krakowie, a od 2014 roku 
w Gdyni. Jej obecne malowanie nawiązuje do barw lo-
komotyw serii EU07, eksploatowanych w PKP w latach 
70. i 80. XX wieku. Po zakończeniu naprawy na począt-
ku lipca lokomotywa ponownie ma prowadzić pociągi 
przewoźnika na terenie całego kraju.

Barwy drugiej lokomotywy, EP07-376, nawiązują do 
wprowadzonych przez ZNTK w Nowym Sączu w 2002 
roku dla lokomotyw serii EU/EP07, które w tym czasie 
przechodziły naprawy główne. Ten pojazd został wy-
produkowany w 1985 roku w Poznaniu przez Zakłady 
Metalowe im. Hipolita Cegielskiego. Lokomotywa, po-
dobnie jak EP07-174, trafiła do PKP Intercity w 2008 
roku, początkowo stacjonując w Krakowie, a od 2014 
roku w Gdyni. Przed malowaniem miała standardowe 
barwy lokomotyw PKP Intercity. Zakończenie wyko-
nywanej obecnie naprawy planowane jest na sierpień. 
Po ponownym dopuszczeniu do eksploatacji lokomotywa 
będzie mogła poprowadzić składy spółki przez kolejne 
600 tysięcy kilometrów.

„Siódemki” nie są pierwszymi, którym przewoźnik 
przywrócił oryginalny wygląd. W 2017 roku historyczne 
barwy odzyskała najstarsza w parku taborowym PKP 
Intercity lokomotywa EP05-23, czyli popularny „Czesio”, 
o którym pisaliśmy w GM 03/2021. Powstały w 1961 roku 
pojazd przeszedł remont w Zakładzie Usług Taborowych 
Remtrak (obecnie PKP Intercity Remtrak). Przez kilka-
dziesiąt lat lokomotywa przebyła blisko 7 mln km, a od 
czasu jej odnowienia służy pasażerom i przewoźnikowi 
prowadząc pociągi specjalne i rozkładowe. 

W PKP Intercity barwy historyczne posiadają ponadto 
lokomotywy EP07-338, EP07-442, EP08-001 oraz EP09-046.
 n EP05-23

EP07-376

EP07-174
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LICZBA MIESIĄCA

Po tylu latach do Hajnówki – stanowiącej wro-
ta do Puszczy Białowieskiej – wróciły pociągi 
dalekobieżne uruchamiane przez spółkę PKP 
Intercity.

17

Dariusz Grajda, prezes Związku Samorządowych Przewoźni-
ków Kolejowych (a zarazem członek zarządu, dyrektor han-
dlowy Kolei Mazowieckich) o projekcie Ustawy o czasie pracy 
maszynisty. Źródło: Rynek Kolejowy, 4/2021

PROPONOWANA USTAWA PROPONOWANA USTAWA 
W OBECNYM KSZTAŁCIE W OBECNYM KSZTAŁCIE 

NA PEWNO NIE POMOŻE ROZWIĄZAĆ NA PEWNO NIE POMOŻE ROZWIĄZAĆ 
PROBLEMÓW BRANŻY PROBLEMÓW BRANŻY 

W ZAKRESIE BRAKU MASZYNISTÓW, W ZAKRESIE BRAKU MASZYNISTÓW, 
A MOŻE PRZYSPORZYĆ NOWYCH. A MOŻE PRZYSPORZYĆ NOWYCH. 

OCZYWIŚCIE PEWNE ZMIANY  OCZYWIŚCIE PEWNE ZMIANY  
SĄ KONIECZNE.SĄ KONIECZNE.

Cytat miesiąca

Barometr 
Deklarowany rozkład zaufania respondentów do 
rządu i opozycji (w proc.)

Źródło: Badanie „Zaufanie do rządu i opozycji – maj 2021” Insty-
tutu Badań Spraw Publicznych dla portalu StanPolityki.pl 

Modelarstwo

Tym razem prezentujemy model czeskiego wagonu silnikowego 
serii 810, jaki ROCO dostarczyła polskim modelarzom kolejowym 
w barwach eksploatowanego w Polsce pojazdu przez firmę SKPL 
z Pleszewa, z przydomkiem „Tomek”.

(gm)

Autor szuka zdjęć 

Andrzej Ziółkowski z Oddziału Historycznego 
WAT poszukuje fotografii mogących zilustrować 

treść merytoryczną powstającej publikacji, roboczo 
nazwanej „Barwa polskich kolei w latach 1919–1989”.

Jej autor poszukuje 
fotografii uzupełniają-
cych/ilustrujących treść 
merytoryczną, jednocześ-
nie dokumentujących 
umundurowanie koleja-
rzy na przestrzeni 70 lat. 
W związku z powyższym 
autor zwraca się z ape-
lem do braci kolejarskiej 
o użyczenie na potrzeby 
opracowania oryginałów 
bądź kopii określonych 
fotografii przechowywa-
nych w albumach rodzin-
nych, które mogłyby być wykorzystane w publikacji. Szczególnie 
cenne byłyby fotografie prezentujące kolejowe umundurowanie 
od osób znanych z imienia i nazwiska, które mogą w dużym 
stopniu przyczynić się do wzbogacenia szaty graficznej publikacji, 
zwłaszcza w rozdziałach poświęconych umundurowaniu z lat 
1944–1956 (nie mówiąc o przedwojennych).

Zainteresowanych udostępnieniem fotografii do wykonania 
skanu prosimy o bezpośredni kontakt z autorem: 

e-mail: andrzej.ziolkowski@wat.edu.pl 
lub tel. 507 933 745



 forum 17

Drodzy Państwo!
W poprzedni numerze informowaliśmy o projekcie literackim, 

realizowanym przez Stację Muzeum dzięki dofinansowaniu ze 
środków MKDNiS. Jego rezultatem będzie wydanie książki Domi-
niki Leszczyńskiej „Kolejarze z Wileńszczyzny” oraz przygotowa-
nie towarzyszącego jej Portretu Zbiorowego Kolejarza Kresowego.

Publikację tworzą historie kilku kolejarskich rodzin, związa-
nych z Kresami Północno-Wschodnimi dawnej Rzeczypospolitej. 
Ponieważ odchodzą świadkowie wydarzeń sprzed kilkudziesięciu 
lat, uznaliśmy, że najwyższy czas, by ocalić od zapomnienia 
opowieści zarejestrowane przez Autorkę w ramach muzealnego 
archiwum historii mówionej.

W zbiorach naszej instytucji znajduje się niewiele eksponatów 
o tematyce kresowej. Przedwojenne Muzeum Kolejowe zostało 
ogołocone z co cenniejszych zabytków już w 1939 r. poprzez 
wywiezienie ich do Niemiec, pozostałe spłonęły lub zaginęły. 
Ocalały jedynie pojedyncze egzemplarze. Niestety, po wojnie 
na temat przymusowej ekspatriacji Polaków z Wileńszczyzny 
się nie mówiło, nie było też przyzwolenia na pozyskiwanie eks-
ponatów do zbiorów Muzeum i prowadzenia badań w tym za-
kresie. Publikacja książki „Kolejarze Wileńszczyzny” wydaje się 
być doskonałą okazją do „odrobienia tej lekcji” i upamiętnienia 
pracowników kolei z dawnych Kresów Wschodnich. 

Stąd nasz apel, który po-
nawiamy w niniejszym wydaniu 
„Głosu Maszynisty”. Zachęcamy 
do kontaktu i dzielenia się pamiąt-
kami o tematyce kolejowej. Foto-
grafie lub skany można nadsyłać 
na adres: dominika.leszczynska@
stacjamuzeum.pl lub historia@
stacjamuzeum.pl (rozdzielczość 
300–600 dpi TIFF, zapis bez kom-
presji, jeżeli zdjęcia są w sepii to skan 
w kolorze, jeśli czarno białe to skan 
w skali szarości). Zachęcamy też do 
kontaktu telefonicznego lub kore-
spondencyjnego (ul. Towarowa 3,  
00-811 Warszawa, tel. 22-620 04 80 
w. 123). Więcej informacji o całym 
przedsięwzięciu znajdziecie Państwo na stronie internetowej Stacji Mu-
zeum: https://www.stacjamuzeum.pl/pl.kolejarze_z_wilenszczyzny.html 

Wszystkim Darczyńcom, których materiały zostaną wyko-
rzystane, zechcemy odwdzięczyć się egzemplarzem autorskim 
„Kolejarzy z Wileńszczyzny”. n

Zespół Stacji Muzeum

Kresowe historie i portrety
Stacja Muzeum przygotowuje książkę „Kolejarze z Wileńszczyzny” i poszukuje zdjęć na potrzeby Portretu Zbiorowego 
Kolejarza Kresowego. Szczegóły poniżej.

Jan Dąbrowski, jeden z bohaterów 
książki „Kolejarze z Wileńszczyzny”. 
Zaczynał jako ślusarz w wileńskiej 
DOKP, na emeryturę odszedł w Toru-
niu – jako maszynista. 

Fot. ze zbiorów rodziny

Projekt „Wydanie drukiem książki (reportażu historycznego) Dominiki Leszczyńskiej pt. Kolejarze z Wileńszczyzny”, realizowany jest w ramach dofinansowania ze środków Ministra Kultury, Dziedzictwa 
Narodowego i Sportu pochodzących z Funduszu Promocji Kultury. Dotację uzupełnią środki z budżetu Samorządu Województwa Mazowieckiego oraz środki własne Stacji Muzeum.



UTYTUŁOWANY 

Bywa, że i byle komu
Dają tytuł bez dyplomu.

DORADCA 

Służy pomocą
Tym którzy knocą.

ROZŁAM 

Podzielono naród, bo się tworzyła
Zbyt niebezpieczna w jedności siła.

NIETAKT 

Podpadł u dłużnika naiwny chłopina
Bo o pożyczony szmal się upomina.

Fraszki Jerzego SzulcaHumor

Ojciec do syna:
– Matka twierdzi, że zachowujesz 

się jakbyś w ogóle nie słyszał co się do 
ciebie mówi.

– Ależ tato…
– Nie tłumacz się. Lepiej powiedz mi 

jak tego dokonać.
•

Przychodzi baba do okulisty. Lekarz 
podchodzi do tablicy i pyta:

– Jaką literę pokazuję?
– A gdzie pan jest?

•
Matka przychodzi odebrać dziecko 

z przedszkola. Widzi jak wszystkie dzie-
ciaki bawią się w piaskownicy, a przed-
szkolanka przysypia na ławce. Budzi ją 
i ochrzania:

– Co to za opieka?! A jeśli jakieś dzie-
cko wyjdzie z piaskownicy?!

– To niemożliwe. Wi-Fi można złapać 
tylko w piaskownicy.

•
Środek nocy. Długi dzwonek 

do drzwi.
– Kto tam?
– Policja.
– Nikogo nie ma w domu!
– A kto odpowiada?
– Nikt nie odpowiada. Pewnie 

się przesłyszeliście.
– A światło dlaczego się pali?
– Dobra, zgaszę...

•
Żona do męża:
– Rozsypałeś sól, będzie kłótnia.
– Może się obejdzie bez…
– Wykluczone, już się nastawiłam!

•
Żona do męża:
– Wydaje mi się, że jesteś pijany.
– Nie!
– Co nie?!
– Nie wydaje ci się.

18 po godzinach 

Filatelistyka

W tym roku przypada 
setna rocznica III Powsta-
nia Śląskiego (2–3 maja 
–5 lipca 1921 r.), które 
doprowadziło do przy-
łączenia do Polski dużej 
części Górnego Śląska. 
Na jego czele stanął 
działacz społeczny Woj-
ciech Korfanty.

Z tego tytułu zostały wydane kartki pocztowe, koperty i znaczki pocz-
towe. Poczta Polska wydała kopertę FDC, która przedstawia ciężki karabin 
maszynowy Maxim i znaczek pocztowy z wizerunkiem Korfantego ostem-

plowane datownikiem okolicz-
nościowym.

Gliwicki Klub Kolekcjone-
rów wydał dwustronną kart-
kę pocztową przedstawiającą 
pociąg pancerny wąskotoro-
wy „Kabicz”, pociąg pancerny 
„Pieron” i samochód pancerny 
„Korfanty”. 

Znaczek przedstawia pociąg 
pancerny „Kabicz” ostemplowa-
ny datownikiem okolicznościo-
wym, oraz pieczątką „Kolejowo 
Motocyklowa Poczta Specjalna”. 
Koperty przedstawiają pociąg 
pancerny „Kabicz”, datowni-
ki okolicznościowe oraz opłaty 
za przesyłkę.  n

(LEW)



Rozwiązania krzyżówki nr 6 prosimy nadsyłać do 6 lipca 2021 r. pod adresem: ul. Grójecka 17, 02-021 Warszawa lub mailem: rkzzm@wp.pl z dopiskiem 
„Krzyżówka nr 6”. Za prawidłowe rozwiązanie rozlosujemy nagrodę – weekendowy pobyt dla dwóch osób w wybranym ośrodku CS Natura Tour.
Rozwiązanie krzyżówki nr 5: „Silnik dwusuwowy Diesla”. Nagrodę – gadżety związkowe wylosował Mirosław Głowacki ze Stalowej Woli. Gratu-
lujemy. Nagrodę wyślemy pocztą. Przypominamy, że warunkiem wzięcia udziału w losowaniu jest dołączenie adresu zamieszkania oraz pisemnej 
zgody na udostępnienie i przetwarzanie danych osobowych. 
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Wydawca: Rada Krajowa Związku Zawodowego Maszynistów Kolejowych w Polsce
ul. Grójecka 17, 02-021 Warszawa, tel. (22) 474 26 15, fax (22) 474 26 16, tel. kol. 922 474 26 15 lub 16
e-mail: rkzzm@wp.pl
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Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za treść publikacji i ogłoszeń płatnych. 
Druk – Drukarnia Papillon w Krakowie.

Na okładce: Pociąg PKP Intercity na „zakopiance”. Fot. G. Moc
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